

Министерство науки и высшего образования
Российской Федерации
Государственная публичная научно-техническая
библиотека России

НАУЧНЫЕ И ТЕХНИЧЕСКИЕ БИБЛИОТЕКИ

Nauchnye i tekhnicheskie biblioteki

Рецензируемый научно-практический журнал
Основан в 1961 г.
Выходит 12 раз в год
№ 1, 2026

Ministry of Science and Higher Education
of the Russian Federation
Russian National Public Library
for Science and Technology

SCIENTIFIC AND TECHNICAL LIBRARIES

Monthly peer-reviewed scientific and practical journal
Published since 1961
№ 1, 2026

Москва, 2026

СОДЕРЖАНИЕ

СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ И СТРАТЕГИИ РАЗВИТИЯ БИБЛИОТЕЧНОГО ДЕЛА

- Михальченкова Н. А., Большаков С. Н.** Трансформация роли библиотек: вызовы и возможности сквозь призму SWOT-анализа. Стратегический анализ и выработка модели НТБ и ЦНТИ. (Часть 1)..... 15
- Еременко Т. В.** Актуальные направления развития вузовских библиотек (по результатам контент-анализа научных публикаций) 32
- Бурлакова В. В.** Роль методической службы в деятельности общедоступных библиотек Сахалинской области: результаты исследования..... 61

ИСТОРИЯ БИБЛИОТЕЧНОГО ДЕЛА

- Маркова Т. Б.** Проблемы руководства чтением в трудах А. Н. Ванеева 77

ДРУГИЕ ВОПРОСЫ

- Мелентьева Ю. П.** Проблема чтения в научной деятельности РАО. (К 15-летию деятельности Научного совета по проблемам чтения РАО и издания «Докладов Научного совета по проблемам чтения РАО». Вып. 1–23 (2010–2025 гг.))..... 99

ИНФОРМАЦИОННО-ПОИСКОВЫЕ ЯЗЫКИ

- Дмитриева Е. Ю., Терехова Е. С.** Подготовка новой эталонной версии ГРНТИ 2025 г.: актуализация и развитие ссылочно-справочного аппарата рубрикатора 107

**СОВРЕМЕННЫЕ ИНФОРМАЦИОННЫЕ ТЕХНОЛОГИИ.
ЦИФРОВАЯ ТРАНСФОРМАЦИЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ БИБЛИОТЕК**

Бычкова Е. Ф., Зверевич В. В., Климова М. А. Цифровая трансформация как фактор устойчивости развития научной библиотеки. (Часть 2. Результаты исследования).....175

БИБЛИОТЕЧНОЕ ОБРАЗОВАНИЕ

Мазурицкая М. А. Применение практико-ориентированного подхода при проведении занятий по учебной дисциплине «Информационная культура личности».....200

SCIENTIFIC AND TECHNICAL LIBRARIES

2026

№ 1

CONTENTS

CURRENT STATE AND STRATEGIES FOR LIBRARIES

- Natalia A. Mikhailchenkova and Sergey N. Bolshakov.** Transformation of the library role: Challenges and possibilities through the SWOT-analysis lens. The strategic analysis and development of STL and CSTI model. (Part 1)..... 15
- Tatiana V. Eremenko.** The current trends in academic libraries (content analysis of research publications)..... 32
- Valentina V. Burlakova.** The role of methodological services of Sakhalin region's public libraries: The study..... 61

LIBRARY HISTORY

- Tatiana B. Markova.** Reading guidance problems in A. N. Vaneyev's works 77

MISCELLANEOUS

- Yulia P. Melentyeva.** The problem of reading in the studies of the Russian Academy of Education (15 years of the RAE Reading Research Council and the Reports of RAE Reading Research Council. Issues 1–23 (2010–2025))..... 99

INFORMATION RETRIEVAL LANGUAGES

- Elena Y. Dmitrieva and Elena S. Terekhova.** Developing the new 2025 SRSTI master version: Upgrading and updating the rubricator's reference tools..... 107

**MODERN INFORMATION TECHNOLOGIES.
DIGITAL TRANSFORMATION OF LIBRARIES**

Elena F. Bychkova, Victor V. Zverevich and Maria A. Klimova. Digital transformation as a factor of research library sustainability. (Part 2. The study findings).....175

LIBRARY EDUCATION

Maria A. Mazuritskaya. Practice-oriented approach to learning activities within the course unit “Personal information culture”200